
Número 97  ¦  10-02-2022 Pàg. 5227

Mire, el que sí que és una frivolitat és parlar de falsa emer-
gència climàtica. No sé si s’ha adonat com està Espanya en 
este moment amb la sequera, no sé, però en fi. D’una dipu-
tada que puja ací a esta trona a dir que estem en una falsa 
emergència climàtica, la veritat és que més que una frivolitat 
és una irresponsabilitat .

En qualsevol cas, mire, taxa d’empobriment, cosa que ens 
ocupa i ens preocupa, òbviament. I li agraïsc, a més, que haja 
triat esta temàtica, perquè vostés són els que després diuen 
allò de la paguita, no? Però, bé. Del 2008 al 2014, la gran 
recessió, la taxa de pobresa va passar del 27,5 % al 34,7 % en 
la Comunitat Valenciana. De 2015 a 2020, la taxa AROPE en 
la Comunitat Valenciana baixa del 32,9 % al 29,3 %, una varia-
ció de menys 12,29 %, el que suposa un descens més pronun-
ciat que en la resta d’Espanya. Encara aixina, òbviament, 
hem d’intensificar les polítiques. Però l’associació de direc-
tors i gerents de serveis socials, respecte a l’informe de les 
rendes mínimes d’inserció de 2020, indica que la Comunitat 
Valenciana, amb un 23,4 %, és la que més persones percepto-
res manté en prestacions de renda i la que més augmenta la 
cobertura de les persones en situació de risc de pobresa. És a 
dir, la Renda Valenciana d’Inclusió és la que més ha augmentat 
la seua cobertura i més ha dignificat les quanties.

Mentre, per contra, altres comunitats com Madrid, Galícia 
o Castella i Lleó, inicien la pandèmia amb el desmantella-
ment de les rendes mínimes, reduïxen el nombre de perso-
nes beneficiàries i retallen pressupost amb la coartada de 
l’Ingrés Mínim Vital. Múrcia, PP recolzat per Vox, amb 9,3 % 
té quanties ínfimes que no permet a les persones percep-
tores garantir la seua supervivència. Li he de recordar, quan 
governava el PP, la Renda de Ciutadania era de 392 € per a 
una família de quatre membres. En este moment, per a una 
família de quatre membres estem parlant de 1.139 €. Se 
n’adona vosté de la diferència, veritat? Se n’adona vosté com 
es combat l’empobriment?

El Pla valencià d’inclusió i cohesió social precisament busca 
també territorialitzar, com vosté ha plantejat en la seua 
pregunta, la inclusió sociolaboral, la garantia de prestaci-
ons bàsiques, les reduccions del risc de pobresa infantil i la 
lluita contra la feminització de la pobresa. Perquè resulta 
que en un últim informe Foessa també es posa de manifest 
que l’empobriment té cara de persona migrant, dona o jove, 
justetament els col·lectius a què vostés tenen molt d’apreci.

I, en qualsevol cas, en este moment hi han més de setanta 
cinc mil persones en la Renda Valenciana d’Inclusió, inclo-
ses persones majors que tenen la renda que complementa 
amb la prestació com la PNC, que són persones majors i, 
per tant, també els ajuda a arribar millor a fi de mes. I també 
tenim el programa d’implementació d’itineraris d’inclusió 
social, el programa «Pilotem» amb el ministeri, l’atenció a 
les famílies més vulnerables... En matèria de barris inclusius, 
xarxa, suport i solidaritat, tinga en compte que quan vostés 
diuen que ho fan ONG, ho fan amb programes, òbviament, 
finançats per la Generalitat. En matèria d’acció comunità-
ria, també el treball amb les diferents ONG; el concert social 
que he explicat en el rebot anterior; el voluntariat social, 
dotat amb un milió d’euros; el programa càrrec de l’IRPF, 
284 entitats amb 24,7 milions. I el Fons Social Europeu, 9,8 
milions. Pobresa energètica, 19,1 milions. I altres prestacions 
socials, com per exemple, que li deia, el complement a les no 
contributives.

Mire, tot açò, euros són amores. Programes i polítiques acti-
ves són amores. Allò altre, el que vostés estan defensant, 
castigar la pobresa, en les ciutats on vostés són determi-
nants, l’aporofòbia s’instal·la a les institucions.

Gràcies. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Passem a la pregunta número 1.211, formulada pel dipu-
tat Manuel Pérez Fenoll, del Grup Parlamentari Popular, al 
Consell sobre l’impost turístic. Serà substanciada pel conse-
ller d’Hisenda i Model Econòmic.

El senyor Pérez Fenoll:

Gracias señora, presidenta .

Señor conseller .

Buenos días .

¿Piensa el Consell proponer un nuevo impuesto sobre las 
estancias turísticas en la Comunidad Valenciana?

Señor conseller, vaya pregunta fácil, porque esta pregunta 
solo tiene dos posibles respuestas: o sí o no.

Los valencianos no merecemos una respuesta con evasivas 
o con dobleces. Los valencianos no merecemos triquiñuelas 
ni subterfugios en esta respuesta. El arte del escapismo que 
usted utiliza normalmente no está bien para el día de hoy.

Si usted oyera estas afirmaciones que yo le voy a leer, 
«La tasa turística es un error grosero», «Nunca gravaría al 
turismo en la tierra de la hospitalidad», «No puede ser más 
inoportuno plantear este impuesto en momentos de incer-
tidumbre» ¿diría que son de algún miembro del grupo del 
Partido Popular? Pues no, señor conseller. Son afirmacio-
nes que han salido de la boca, hace poquísimas fechas, del 
máximo responsable del turismo valenciano o, por lo menos, 
de quien el presidente Puig ha delegado para que pilote 
nuestro sector turístico.

Esto usted ¿cómo lo calificaría, de hipocresía, de fingimiento, 
de disimulo o de mala fe? Si su respuesta hoy es «sí», ¿por qué 
el señor Colomer nos miente? ¿Por qué sigue mintiendo? Si 
su respuesta es «no», explíquenos cuánto tiempo cree que 
puede estar toreando a sus socios de gobierno, a los miem-
bros de Compromís y a los integrantes de Podemos .

¿Quiere usted seguir con su discursito de farsa y embuste 
diciendo que antes que nada hablarán con el sector para 
que se dé este acuerdo? No conozco a ningún empresario 
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–prueba es una campaña que hay de recogida de firmas 
para rechazar la tasa turística– que quiera ponerse a recau-
dar impuestos para la Administración y, a la vez, cobrarle a 
sus posibles clientes. Y todos los trabajadores que conozco 
lo que me trasladan es que lo que quieren es que el sector 
salga adelante para no perder su trabajo .

¿Sabe usted que hay miles de trabajadores en ERTE y que 
este nuevo impuesto no les va a ayudar para nada? ¿Sabe 
también usted que en estos momentos aproximadamente 
el 30 % de los turistas que reciben los hoteles, los hostales, 
las pensiones de la Comunidad Valenciana son valencianos, 
cosa que hay que agradecer mucho, y estos serían los que 
pagarían el impuesto?

¿Van ustedes a seguir mintiendo al sector diciendo cosas 
contradictorias entre sí y creando intranquilidad?

Y, por último, respóndame a esto, señor conseller, contés-
teme con sinceridad por favor: ¿es verdad o mienten desca-
radamente cuando dicen que si se aprueba este impuesto 
será de aplicación voluntaria en los ayuntamientos?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Pregue, per favor, silenci en l’hemicicle i si tenen qüestions 
que comentar, que ho facen fora per favor, perquè és un poc 
complicat per als diputats i diputades que estan en la trona.

Té la paraula l’honorable conseller d’economia..., –perdó– 
d’hisenda per tal de donar resposta a la pregunta formulada .

Quan vullga, honorable conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta.

Moltes gràcies, senyor Pérez Fenoll, per la seua amable 
intervenció plena d’epítets i de qualificatius abans jo que 
responga. Per tant, ja fa una proposta de diàleg fluida.

En primer lloc, la pregunta és fàcil de contestar, molt fàcil de 
contestar. L’impost sobre estades turístiques, és a dir, allò que 
diem la «taxa turística», no és una prioritat d’este Consell. I no 
ho és per diversos motius, el més important de tots, perquè 
en este moment el que ha de fer el govern i tots aquells que 
estiguen preocupats per este sector, que és el 15 %, és fer 
que el sector isca del forat en el qual està.

Un forat producte d’una crisi que ha pagat, que isca del forat 
en què està. És a dir, de la gran crisi, com no hi han prece-
dents degut a un fet extern, que és el tema de la crisi sanità-
ria . I esta és la prioritat . La resta són temes secundaris .

Podem estar fent un ús estrambòtic moltes vegades d’açò, 
però que sàpiga vosté que això, en este moment, el que ens 

preocupa és ajudar el sector perquè isca del forat en el qual 
està. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula l’il·lustre diputat Manuel Pérez Fenoll, per a 
continuar formulant la pregunta.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Pérez Fenoll:

Gràcies, senyora presidenta.

Señor conseller, sigue con la misma burla . O sea, burlán-
dose del sector y burlándose del parlamento valenciano . No 
contesta a nada . No contesta a nada .

¿Usted me puede explicar ahora en su réplica por qué el 
señor Mata, portavoz del partido de gobierno, se hace la 
foto sacando pecho con los portavoces de Compromís y 
Podemos diciendo que han llegado a un acuerdo para insta-
lar en la Comunidad Valenciana la tasa turística? ¿El señor 
Mata está toreando, dándoles un pase de pecho a los miem-
bros de Compromís y Podemos? ¿O están haciendo una 
teatralización de lo que va a ser un nuevo impuesto?

Y no me ha contestado a lo último que le he dicho. Me 
gustaría que me contestara, sea usted sincero. Ustedes, 
cuando aprueben la tasa turística, que estoy convencido que 
lo están escondiendo y la van a aprobar, ¿van a hacer que 
los ayuntamientos puedan aplicar esa tasa turística? ¿O lo 
que están haciendo y escondiendo es que los ayuntamien-
tos puedan aplicar un recargo –un recargo– que son más 
impuestos, sobre la tasa turística? Obligando a los ayun-
tamientos a que cobren la tasa turística todos los hote-
les y el ayuntamiento pueda poner un recargo . Contésteme 
por favor. No se vaya por la tangente. Solo tiene que decir: 
sí, el gobierno valenciano va a instalar la tasa turística. Sea 
valiente. O, por lo menos, deje que los profesionales del 
turismo trabajen .

Dice el señor Puig esta misma mañana: «L’únic que demane 
és que no molesten». Lo que le pedimos desde el Partido 
Popular a ustedes es que no molesten al sector, que, como 
usted bien ha dicho, está en un pozo y con su ayuda no va a 
salir nunca del pozo .

El señor Altamira también le contestaría a usted que lo 
que van a hacer es hundir más..., lo que hace usted por la 
Comunidad Valenciana es hundir más a uno de los secto-
res más importantes de la Comunidad Valenciana . Déjenlos 
trabajar y responda en este parlamento . No se vaya por la 
tangente .

Muchas veces . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada té 
la paraula l’honorable conseller d’hisenda .

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, senyora presidenta.

Que puge ací un membre del Partit Popular que va aban-
donar . . ., no a este sector, a tots els sectors de l’economia 
valenciana en la crisi anterior quan estava en el govern, fa 
una miqueta de pena, de tristesa, perquè si hi ha alguna 
comunitat autònoma que ha ajudat al sector turístic ha sigut 
esta . Ho acaba de dir el president fa un moment .

En el moment que més ho necessitaven, la que primer ho 
va fer, la que ho fer amb més intensitat, que anat reproduint 
ajudes perquè som conscients que la crisi sanitària s’ha ficat 
davant dels morros d’un empresariat valent que ha estat 
ahí treballant. I que, a més, té uns efectes derivats cap a la 
contemplació d’una ocupació tan precària com l’ocupació de 
les kellys i de tota la gent que treballa en este sector.

Per tant, torne a repetir, no criminalitzem l’anomenada taxa 
turística. Tampoc creguem que és una vareta màgica per a 
solucionar res. Desdramatitzem el tema, perquè ací del que 
estem davant de tots nosaltres és model turístic que hem de 
fer-lo competitiu per a dins de deu any, de quinze i de vint, 
perquè el món s’està globalitzant, la geografia econòmica del 
món s’està globalitzant. I este, com qualsevol altre sector, ha 
de variar les seues estratègies competitives per a intentar 
fer-lo competitiu en les noves circumstàncies mundials. I ahí 
és on està la qüestió. Eixa és la qüestió.

Per què no parlem d’això que és l’important i no d’un tema 
que no és crucial en el tema de la política turística? Estan 
sobredimensionant el debat? Estan traent rendiment parti-
dista? Els importa poc el sector? Perquè no es farà res 
sense que pugam parlar amb el sector, no se farà res. Estem 
parlant d’una política, un tema menor de la política turística.

Refer les estratègies competitives de les nostres empreses. 
Això sí que és qüestió... Ahí està Punta Cana, i està Túnez i 
està Yucatán. Està tot el món. És que en este moment qual-
sevol personal va a fer el viatge de nóvios a qualsevol lloc 
del planeta. Estem competint amb productes molt similars. 
Això és el que preocupa: com podem remodelar perquè dins 
de deu anys siga competitiu el model. Este és. Per què no 
parlem d’això? Per què no parlen d’això? (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, pregue silenci . 

Un moment .

Senyories, pregue silenci i respecte al conseller que està en 
l’ús de la paraula, com hem sigut respectuosos en la persona 
que l’ha precedit en la paraula formulant la pregunta.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

D’açò s’ha de parlar. Naturalment, que també hem de parlar 
d’açò. Però és el moment oportú? És el moment oportú quan 
estem en un problema gravíssim per al sector?

Per exemple, hem de debatre sobre què? Per exemple, quina és 
l’elasticitat preu en cada un dels models turístics? Sabem quina 
és la repercussió de l’increment de preus per a la demanda en 
cada un dels models turístics? Coses elementals que podrien 
ficar rigor al debat. És que no s’està fent. Senzillament, s’està 
armant molt de soroll a vore si això crema el govern.

Doncs no, senyor, el govern sap quines són les seues prio-
ritats. I les seues prioritats en este moment és fer que este 
sector isca del problema que té. Eixe és el problema.

Si en el futur . . . si en el futur entenem, com passa en París, 
i en Villena, i en Milà, i en Roma, i tantíssimes coses, que hi 
han alguns models turístics que se puguen plantejar, que 
siguen per a bé, que tinga una finalitat d’intentar millorar la 
política turística, escolte... (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, pregue silenci .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Ai, senyor!, la mala educació de la dreta . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, pregue respecte a esta presidència .

Al senyor diputat Pérez Fenoll l’hem tingut 51 segons extra en la 
formulació de la pregunta. Jo espere que vostés el que vullguen 
és tindre informació... El senyor Caballero no està en l’ús de la 
paraula. Jo espere que ses senyories tinguen interés en el que vol 
contestar el govern. I si un conseller, de 51 segons que ha formu-
lat el diputat, n’està 1:16 contestant a la pregunta, què és el que 
vostés volen, informació, crec que haurien de tindre un poc de 
respecte . (Veus) Un poc de respecte, senyor Caballero .

Continuem amb la sessió de control.

Passem a la pregunta 1.127, formulada per la diputada Ana Vega 
Campos, del Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, al 
Consell sobre les accions davant de l’escalada de violència .

La pregunta serà substanciada per la consellera de Justícia, 
Interior i Administració Pública i formulada per l’il·lustre 
diputat David García, del Grup Parlamentari Vox.


